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Vážení spoluobčané,

máme za sebou jarní a letní období, která lze po klimatické stránce hodnotit jako velmi 
teplá, příhodná pro koupání. 

Léto však bylo zakončeno dramaticky o víkendu od 12.09.2024 do 15.09.2024, kdy 
téměř celou Českou republiku zasáhly extrémní srážky, Předín nevyjímaje. Dle vlastního 
měření dosáhl v Předíně za výše uvedené období srážkový úhrn cca 170 mm/m2. V pře-
dínské oblasti však srážky nepřesahovaly intenzitu 5 mm/hod./m2. Déšť byl v naší oblasti 
dlouhodobý, s nižší intenzitou, která nevyvolala rychlý vzestup hladiny toku říčky Brtnice 
protékající Předínem. Průtok říčky Brtnice byl během události zástupci obce sledován dle 
instrukcí uvedených v povodňovém plánu. Úroveň sledovaných ukazatelů však nedosáhla 
úrovně, která by vyžadovala přijetí mimořádných opatření. Z hlediska extrémních srážek 
v Obci Předín nebyly zaznamenány škody. Drobné škody na majetku způsobil spíše silný 
vítr v sobotu 14.09.2024 a neděli 15.09.2024, neboť zafoukal srážky pod střechy, ople-
chování nebo odtrhl drobné části krytin střech a dále odnesl různé předměty ze zahrad 
a dvorů. V porovnání s jinými oblastmi České republiky můžeme říci, že se v Předíně nic 
mimořádného nestalo. Buďme za to rádi.

Během jara a léta proběhly v naší obci, dá se říci, tradiční akce – čarodějnice, okresní liga 
mladých hasičů, loučení s prázdninami. Všem občanům i členům spolků, kteří se podíleli na 
organizování těchto akcí, děkuji.

Do nadcházejícího podzimního a zimního období Vám přeji pevné zdraví. Na konci měsíce 
září si užijme pouťový víkend. Těším se na setkání s Vámi na akcích pořádaných obcí nebo 
místními spolky, v nejbližší době např. „Pouťová zábava“ dne 28.09.2024, „Gulášobraní“ 
dne 05.10.2024 nebo „Hasičská zábava“ dne 19.10.2024. 

Na viděnou…..
  Zdeněk Skála, starosta
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Informace z Obecního úřadu Předín
nejdůležitější body programu zastupitelstva obce za období duben 2024 – červen 2024
č. 9-24-2 ze dne 24.04.2024
Zastupitelstvo obce schválilo:

– Závěrečný účet obce Předín za rok 2023 včetně Zprávy o přezkoumání hospodaření  
 Obce Předín za rok 2023 bez výhrad.
– Účetní závěrku Obce Předín za rok 2023 bez připomínek.
– Smlouvu o zřízení věcného břemene s EG.D., a.s. č.: JI-014330090371/001-ADS.
– Žádost o finanční dar pro Linku bezpečí.
– Darovací smlouvu na dar pro Linku bezpečí.
– Smlouvu o poskytnutí nadačního příspěvku VYS STR24/65106 Nadace ČEZ, v níž Na- 
 dace ČEZ, Duhová 1531/3, 140 00 Praha 4, IČ: 26721511 na základě této smlouvy  
 poskytne nadační příspěvek ve výši 17.600 Kč obci Předín na akci „Alej za novostavbami“. 
– Kupní smlouvu mezi obcí Předín a R. Dostálem, v níž obec Předín prodává panu Dostálovi 
 část pozemku par. č. 1411/26, nově oddělený pozemek označen p. č. 1411/38 ostatní  
 plocha, jiná plocha, o výměře 60 m2.
– Smlouvu o zrušení a vypořádání spoluvlastnictví k pozemku p. č. 2245/2, výměra 2920 m2, 
 trvalý travní porost, k. ú. Předín, v níž se spoluvlastníci Michalová M. a obec Předín  
 dohodli na zrušení a vypořádání podílového spoluvlastnictví takto: obec Předín bude  
 výlučným vlastníkem pozemku p. č. 2245/3, druh pozemku trvalý travní porost, o výměře 
 973 m², který byl geometrickým plánem č. 714-53706/2023 oddělen z původního pozemku 
 p. č. 2245/2, trvalý travní porost, M. Michalová, bude výlučným vlastníkem pozemku  
 p. č. 2245/2, druh pozemku trvalý travní porost, o výměře 1947 m2, který byl geometrickým  
 plánem č. 714-53706/2023 oddělen z původního pozemku p. č. 2245/2, trvalý travní porost, 
 přičemž vypořádání podílového spoluvlastnictví bude provedeno bez finančního vyrovnání, 
 veškerá práva a povinnosti spoluvlastníků plynoucí ze spoluvlastnictví budou uzavřením  
 této smlouvy vypořádány.
– Interní směrnici pro zadávání veřejných zakázek malého rozsahu.
– Odstranění nemovitosti p. č. st. 58 (fara) s tím, že uvolněný pozemek bude využit na ve- 
 řejné prostranství. 

č. 10-24-3 ze dne 27.06.2024
Zastupitelstvo obce schválilo:

– Pověření pro Radu obce Předín jednáními a přípravou smluv o spolupráci na realizaci 
 akce „Sociální bydlení pro seniory – dům s pečovatelskou službou“ na pozemcích p. č. st. 124 
 a p. č. 21/1, 21/2, 20, 22, v k. ú. Předín, kde pan Ing. Lukáš Dostál a pan Martin Dostál 
 budou investory akce.
– Povolení výjimky z počtu žáků ve třídě na ZŠ a MŠ Předín pro školní rok 2024/2025, kdy 
 průměrný počet žáků ve třídě bude menší než 15. 
– Pověření pro Radu obce Předín, aby mohla schvalovat smlouvy na příjem dotací od ve- 
 řejných nebo soukromých přispěvatelů, pokud podmínky dotace nebudou vyžadovat přijetí  
 zastupitelstvem obce. 
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Letem předínským světem
Rekonstrukce hasičské zbrojnice

Rekonstrukce požární zbrojnice probíhá podle plánu, a i když se objevily drobné stavební 
komplikace – především ve staré části budovy ‒ podařilo se je vždy rychle vyřešit a termín 
dokončení, tedy jaro 2025, by měl být bez problému dodržen.
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Okresní shromáždění představitelů 
sborů dobrovolných hasičů okresu Třebíč

Dne 24.03.2024 hostili předínští hasiči v kulturním domě čelní představitele sborů dobro-
volných hasičů okresu Třebíč. Celkem se sjelo přes 200 hostů. Pozdravit hasiče přijela nejen 
starostka SH ČMS paní Monika Němečková, ale i čelní představitelé HZS Kraje Vysočina 
pánové Němec, Urbánek a Málek nebo bývalý generální ředitel HZS ČR, dnes poslanec 
Parlamentu ČR, pan Drahoslav Ryba. Nechyběla ani senátorka Hana Žáková a další vzácní 
hosté nejen z našeho okresu, ale i z vedení Kraje Vysočina.
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Zápis dětí do 1. třídy ZŠ

Dne 10.04.2024 proběhl ve škole zápis dětí do první třídy na školní rok 2024/2025. Zapsáno 
bylo šest dětí, čtyři z Předína a také dvě z Chlístova. Pro všechny z nich to byl jistě velký 
moment v jejich životě a ještě větší je čekal 2. září, kdy zasedly poprvé do školní lavice. 
Dětem přejeme, aby se jim ve škole líbilo a aby je učení bavilo. 

Sázení smrčků

Po kůrovcové kalamitě je nutné zalesnit vytěžené plochy lesa. Obec Předín v posledních 
letech vysadila každý rok cca 3000 ks nových stromečků. Dne 18.04.2024 se konala v obecním 
lese „Smrčí“ brigáda, kde studenti Gymnázia Třebíč pomohli s výsadbou. Díky vysokému 
pracovnímu nasazení bylo za dopoledne vysázeno téměř tisíc sazenic smrčků. I když se 
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vzrostlých dospělých stromů nikdo z nás již pravděpodobně nedočká, můžou mít i přesto 
všichni dobrý pocit z kvalitně odvedené práce, pohybu na čerstvém vzduchu a příspěvku  
k obnově životního prostředí v naší obci. Děkujeme všem účastníkům za pomoc.

Stavění májky v areálu u Strhanky

Stavění májky spolu s pálením čarodějnic patří do dnešních dnů k velmi populárním 
lidovým zvykům. I u nás bylo potřeba po dlouhé zimě uvítat jaro. Postavit májku byla pro 
místní machry jako vždy hračka. Po setmění se tradičně zapálí hranice s čarodějnicí, letos 
se kvůli velkému suchu a silnému větru z bezpečnostních důvodů raději pálení nekonalo.
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Vídeňská ZOO a Prátr

Dne 04.05.2024 se konal první společný 
výlet Mikroregionu Podhůří Mařenky. Zoolo-
gická zahrada Schönbrunn ve Vídni je jedinou 
zoologickou zahradou v Evropě, která chová 
přirozeným způsobem pandy velké, proto jsme se 
rozhodli uspořádat výlet právě sem. Zájem nebyl 
zprvu velký, ale nakonec se podařilo obsadit dva 

autobusy, které vyjížděly z jednotlivých obcí 
mikroregionu. Po návštěvě zoologické zahrady 
následovala zastávka v zábavním parku Prátr, kde 
si většina výletníků nenechala ujít atrakci, která 
je jedním ze symbolů města Vídně. Vídeňské obří 
kolo se svojí výškou 65 metrů nabízí dechberoucí 
pohledy na město. 

Vaření – jarní bylinky a smoothie

V pátek 17.05.2024 byla kuchyňka 
kulturního domu provoněna dobrotami. 
Mohli jste ochutnat recepty z jarních 
bylinek a smoothie. Samozřejmě byla 
i jejich ochutnávka a byla připravena 
i mini kuchařka se všemi prezentova-
nými recepty. Toto vaření není ale jen 
o jídle, především je tato akce o setkání.
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Tvoření s láskou

Letošní rok jsme na jaře začali pravidelným tvořením. První se konalo 22.05.2024 a druhé 
hned 18.06.2024. Snažíme se, aby tvoření bylo tematické na daný měsíc. V květnu jsme si 
vyrobili březové srdíčko na dveře, děti rámeček na fotografii. V červnu solární lucerničku, 
děti stojánek na tužky. Na tvoření si vždy připravíme i nějakou dobrotu. O prázdninách jsme 
si dali od tvoření pauzu a začneme zase v říjnu. 
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Mařenka CUP

3. ročník fotbalového turnaje Mikroregionu Podhůří Mařenky se letos konal 01.06.2024 
ve Štěměchách. Připraveno bylo bohaté občerstvení a k pohodové atmosféře přispěla kapela 
Druhý dech. Tým z Předína se umístil na krásném třetím místě.

Noc kostelů

Dne 07.06.2024 se 
konala celorepubliková 
akce „Noc kostelů“. Pře-
dínský kostel sv. Václava 
se do této akce již podru-
hé také zapojil. Hlavním 
programem bylo pěvecké 
vystoupení Pavoučků, 
dětí ze základní školy, 
a videoprojekce oprav 
kostela minulých i bu-
doucích. 
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Volby do Evropského parlamentu

Ve dnech 07.06.‒08.06.2024 se konaly volby do Evropského parlamentu. Volební účast 
byla 34,26  %. V naší obci vyhrála o jeden hlas koalice SPOLU před stranou ANO 2011. Pro 
tyto volby byla mimořádně určena volební místnost ve vstupním vestibulu, místnost č. 19. 

Další volby, které nás čekaly, byly volby do krajských zastupitelstev. Ty proběhly minulý 
týden 20.‒21.09.2024 již v obvyklé volební místnosti. Jejich výsledky si můžete prohlédnout 
na stránkách Českého statistického úřadu nebo Obce Předín. 

Šipkovaná 

V sobotu 15.06.2024 se konala šipkovaná. Start byl u dět-
ského hřiště za mateřskou školou a trasa vedla kolem země-
dělského družstva směrem k lesu Frenštát. Tam byla umístěna 
menší občerstvovací stanice, kde si děti vybraly barevný, 
opakovaně použitelný kelímek, do něhož si napustily domácí 
bezovou limonádu a dostaly lotuskové a čokoládové muffiny. 
Dál se pokračovalo kolem lesa až k vysílači, kde na ně čekala 
odměna. Na trase bylo rozmístěno 16 obálek s úkoly, které 
během cesty plnily. Počasí nám bohužel moc nepřálo a kvůli 
vydatnému dešti jsme šipkovanou museli předčasně ukončit. 
Zájem dětí i rodičů nás velice potěšil a už nyní připravujeme 
další dětskou akci.

Zastupitelstvo 
Kraje VysočinaSenát I. kolo
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6. kolo okresní Třebíčské ligy mladých hasičů v požárním útoku

V neděli 16.06.2024 se konalo 6. kolo TR ligy mladých hasičů v Předíně. Tohoto kola se 
zúčastnilo celkem 48 soutěžních družstev. Naše obec měla silné zastoupení, v obou katego-
riích soutěžily týmy A i B. V kategorii mladších se „áčko“ umístilo na 12. místě (19,53 s), 
„béčko“ na 19. místě (23,91 s). Starším se vedlo o něco lépe. Tým A obhájil 11. pozici (16,17 s), 
tým B vybojoval 9. místo (15,38 s). Bohaté občerstvení od párků v rohlíku až po výborná 
pečená kuřecí stehna bylo připraveno po celou dobu soutěže.
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Slavnostní vyřazení žáků 9. ročníku

Slavnostní vyřazení se konalo 27.06.2024 odpoledne na školní zahradě. Za školu se s žáky 
rozloučila třídní učitelka Martina Chaloupková a ředitel školy Josef Herbrych. Starosta pro-
nesl krátkou řeč a pak už mohlo nastat slavnostní předání vysvědčení. Celkem bylo vyřazeno  
7 žáků 9. třídy. Holky a kluci, přejeme vám hodně štěstí a úspěchů do další etapy vašeho života.

Pojízdná prodejna uzenin Mareček Třešť

Pojízdná prodejna s masem 
a uzeninami jezdí do Předína již dva 
roky, a to každé úterý 10:45 – 11:15. 
Nově bude jezdit i v sobotu v čase  
08:40 – 09:10. 

Kadeřnické služby

Velký prostor místnosti kadeřnictví nebyl efektivně využitý, proto 
se zastupitelstvo obce rozhodlo tento stav změnit a druhou polovinu 
místnosti pronajmout. V kadeřnictví v kulturním domě dosud působí 
paní Jaroslava Vlasáková a nabízí své kadeřnické služby občanům 
každé úterý. Nově zde najdete i kadeřnici slečnu Simonu Novákovou, 
která zde bude pracovat ve středu, čtvrtek a v sobotu. 
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Oprava křížků 

Na začátku loňského roku jsme získali od Ministerstva zemědělství z programu „Údrž-
ba a obnova kulturních a venkovských prvků“ dotaci cca 50.000 Kč na opravu křížku  
na Horách a křížku za Předínem směr Štěměchy. Opravu provedl Radim Dostál ‒ Umělecké 
kovářství a restaurátorství.

Výměna radiátorů v ZŠ

O prázdninách proběhla vyměna části radiátorů v základní škole. Nové radiátory jsou 
nyní v přízemí a v 2. patře ZŠ. Celkem se vyměnilo 51 starých radiátorů za nové dekové 
s termostatickými hlavicemi. Finanční náklady na tuto etapu jsou cca 500.000 Kč, finan-
cováno bylo z rozpočtu obce. Dokončení této rekonstrukce je naplánováno na příští letní 
prázdniny. 
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Vydatné deště a silný vítr

O víkendu 14. a 15.09.2024 se celá Česká republika potýkala s vydatným deštěm a ná-
slednými povodněmi. Přestože na mnoha místech byla situace velmi kritická a tisíce lidí 
se musely dokonce evakuovat, u nás vše probíhalo poměrně klidně. Celou situaci průběžně 
monitorovali zástupci místních hasičů i vedení obce. I když se naše obec několikrát v mi-
nulosti s povodní potýkala, tentokrát u nás voda nenapáchala žádné škody. Hladiny rybníků 
sice stouply a průtoky potoků se zvýšily, ale nejednalo se o nic extrémně dramatického. Voda 
zůstala naštěstí tam, kde měla.
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A na co dalšího se můžeme těšit?

28.09.2024 pouťová zábava, SOKOL Předín – LeGranda
05.10.2024 Gulášobraní
11.10.2024 komunitní škola – vaření (nejoblíbenější recepty)
19.10.2024 zábava SDH Předín – The FEET
09.11.2024 setkání seniorů
15.11.2024 Mini festival – NATUTY + EXTÁZE + BAGR 
15.11.2024 Lampionový průvod
29.11.2024 adventní tvoření
01.12.2024 Vánoční jarmark
01.12.2024 rozsvícení vánočního stromečku
06.12.2024 Mikulášská nadílka s Peklem
15.12.2024 Předvánoční koncert v kostele sv. Václava
28.12.2024 předsilvestrovský výstup na Mařenku
??  Silvestr
25.01.2025 vítání občánků
01.02.2025 Hasičský ples – Kalybr
21.02.2025 Ples Sokola Předín 
04.04.2025 zábava SDH Předín – The FEET
jaro 2025 Hudební divadlo Brno – muzikál Čarodějky z Eastwicku 
jaro 2025 společný výlet Mikroregionu Podhůří Mařenky

Mikulášská nadílka s Peklem
Loni tato akce byla na zkoušku a dle ohlasů veřejnosti se velmi líbila, proto už teď plá-

nujeme Mikulášskou nadílku s Peklem i na letošní konec roku. Konkrétně se bude konat 
v pátek 06.12.2024 v kulturním domě.

Pár skutečností se oproti loňskému roku obmění. Chvíle čekání na vstup do pekla a nebe 
si budete moci zpříjemnit promítáním kina. Co se bude promítat, necháme jako překvapení. 
Po skončení kina zahraje k tanci a poslechu kapela LeGranda.

Tato akce se bude konat na chodbě a ve sklepení kulturního domu. V pekle se bude na 
děti těšit Lucifer a ty hodné od něj dostanou tajné heslo pro vstup do nebe, kde na ně bude 
čekat Mikuláš a andělé. Nebude chybět fotokoutek a dárkový balíček pro děti. 

Pokud by někdo z řad rodičů chtěl využít toho, aby Mikuláš předal i váš balíček, není 
problém. Je nutné ho nejpozději do 05.12.2024 doručit na OÚ a řádně ho označit.

Obec Předín
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Kurz první pomoci u dětí
Dne 28.06. se v kulturním domě konala přednáška od společnosti Erudi 

Med na téma První pomoc u dětí. Přednáška se konala pod vedením zku-
šených lektorů, a to Pavlíny Havlenové a Zdeňka Tvrdého. Obsah dvouho-
dinové přednášky byl velice nabitý. Dotkli jsme se akutních stavů, s nimiž 
se u dětí můžeme setkat. Mezi tyto stavy patří náhlá zástava oběhu, zástava 

masivního krvácení, febrilní křeče a mnoho dalších. Po teoretické části nastal praktický nácvik 
resuscitace. 26 zúčastněných spoluobčanů obdrželo certifikát, který mohou uplatnit v zaměst-
nání. Děkujeme všem, lektorům za vlídný, přátelský přístup a těšíme se na další spolupráci. 

Při poskytování první pomoci nemůžeme ublížit, ublížíme jedině tak, že nebudeme dělat nic.
 Kateřina Obůrková

Zpívání ve škole
Jak se daří zpěvákům ve škole? Trošku se nám povídání opakuje a důvod je jednoduchý. 

Naše vystoupení s dětmi se podle roční doby opakují také. Stejná ale rozhodně nejsou. Vždy 
se snažíme zaujmout novými písničkami a způsobem provedení. Jde o to, aby nás zpívání 
nejen bavilo, ale abychom se i zlepšovali. Důležité také je, že o zpívání má stále zájem mnoho 
dětí, které mohou svůj talent dále rozvíjet a při vystoupení ukázat, co se naučily. 
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Všechna plánovaná vystoupení, o kterých jsem psala minule, jsou za námi a myslím, že se 
opravdu vydařila. Jarní vystoupení ve škole bylo letos opravdu pestré a také „Noc kostelů“ 
měla své kouzlo. Ani v blízké budoucnosti se opravdu nudit nebudeme. Letos se nám sešlo 
vítání občánků, rádi bychom potěšili také babičky a dědy na jejich setkání, tentokrát v Předíně, 
a poté už bude zbývat jen chvilka do Vánoc. Děkujeme za vaši podporu a budeme se snažit, 
aby naše vystoupení stála za to. Tak ať se vše podaří co nejlépe a je nám všem stále do zpěvu. 

Zdraví velcí i malí zpěváci ze školy. 
 Pavla Vídenská

Rozhovor s předsedou ZVOZD Horácko Opatov
Na jaře letošního roku 30.05.2024 proběhl Den nové technologie v právě revitalizova-

ném komplexu ZVOZD „HORÁCKO“ Opatov, farma Předín. Návštěvníci měli jedinečnou 
možnost si prohlédnout nejen reprodukční stáje, ale i stáje pro chov telat. Mohli nahlédnout 
i do kruhové dojírny, to vše individuálně nebo s odborným výkladem. 

My jsme při této příležitosti oslovili předsedu ZVOZD „HORÁCKO“ družstvo Opatov 
Pavla Kováře s žádostí o krátký rozhovor, který vám přinášíme.
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V jaké fázi je revitalizace Předínské farmy? Co už je hotové a co je ještě v plánu 
obnovovat, případně nově vystavět?

Komplexní modernizace střediska probíhala zatím ve třech etapách, ve čtvrté zbývá vy-
budovat silážní žlaby. V první etapě (2019‒2020) se zrekonstruoval původní kravín K 102 
na stáj pro 124 krav stojících na sucho a vysokobřezích jalovic. Byla vybudovaná kruhová 
dojírna s čekárnou a mechanickým přiháněčem. Byla instalovaná úpravna vody. Zbudovali 
jsme dvě velké železobetonové skladovací jímky WOLF (každá o kapacitě 2088 m3). Obě 
jímky jsou zastřešeny stanovou střechou. Ve druhé etapě (2020‒2021) se postavila první 
produkční stáj pro 298 produkčních dojnic (308 ustajovacích míst). Třetí etapa (2022‒2024) 
byla dokončena letos a během ní se postavila identická druhá produkční hala vedle dojírny. 
Z původní bramborárny pak vzniklo na jedné půlce stáje boxové ustájení telat do 2 měsíců 
věku (147 individuálek) a na druhé půlce stáje předporodní a porodní oddělení. Dále bylo 
vybudováno 120 ustajovacích míst pro telata ve věku od 2 do 3 měsíců. Ve třetí etapě bylo 
postavené centrální hnojniště o kapacitě 6500 m3. Ve čtvrté etapě (2025), kterou by se měla 
zakončit modernizace mléčné farmy v Předíně, se počítá s výstavbou silážních žlabů na místě 
bývalé čtyřřadé stáje a staré dojírny.

Jakými novými technologiemi se může farma pyšnit? 
Stáje poskytují velmi příjemné prostředí svou prostorností, prostupem světla i přirozeným 

prouděním vzduchu a jsou postaveny tak, aby vyhovovaly těm největším standardům Wel-
fare. Vychází z požadavků kladených na volné ustajení dojnic v lehacích boxech. Stáje mají 
střešní větrací štěrbinu, rolovací podélná vrata, křídlová vrata. Krytinu tvoří komůrkový 
polykarbonát, který zabezpečuje plynulé a rovnoměrné prosvětlení celé stáje. Součástí stáje 
je meteostanice s čidlem slunečného svitu umožňující nastavit stínění lehacích boxů. Větrání 
stájí zabezpečují velkoobjemové ventilátory ve dvou řadách, které jsou v letních obdobích 
schopné vyměnit stájový vzduch a vytvořit tak společně s přirozeným větráním prostřednictvím 
hřebenových větracích štěrbin bez regulace správné klima. Jadrná i objemová krmiva ve 
stájích přihrnují automatické přihrnovače Schauer Faro v naprogramovaných intervalech. 

V dojírně s čekárnou je nainstalovaný mechanický přiháněč, který zajišťuje plynulý nástup 
dojnic z čekárny do kruhové dojírny. Kruhová dojírna o kapacitě 32 míst s průchodností  
165 krav za hodinu se řadí k nejlepším pravotočivým dojírnám na trhu. Dojicí zařízení za-
ručuje šetrné dojení a maximálně omezuje nepříznivý vliv na zdravotní stav vemene. Mléko 
se skladuje v chladicím tanku o objemu 19 000 litrů. 

Současná doba žije tak trochu pod taktovkou BIO a EKO. Jde tímto směrem i tento 
provoz?

Já bych úplně nechtěl říct, jestli jdeme směrem BIO a EKO, nebo jiným. Jsme zemědělský 
podnik, který má jak živočišnou, tak rostlinnou výrobu. Z rostlinné výroby třeba jako jediní 
na okrese Třebíč pěstujeme ve velkém konzumní brambory. Máme certifikaci konzumních 
brambor v režimu kvality Q CZ (záruka vysoké kvality). Něco podobného máme i na mléčné 
farmě v Předíně, kde jsme rovněž u mléka zařazeni do kvality Q CZ. (Jedná se o režim jakosti, 
který jde významně nad rámec kritérií stanovených pro syrové mléko, zdraví zvířat a dobrých 
životních podmínek zvířat.) Náš podnik klade velký důraz na kvalitu výrobků (obiloviny, 
brambory, maso, mléko…) a také na dobré životní podmínky našich zvířat. Pohoda zvířat 
a kvalita potravin je pro nás priorita.
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Hodně se dnes protežuje volný pohyb zvířat na pastvinách. Můžou se i vaše zvířata 
těšit na volný výběh a čerstvou pastvu? 

Naše stájové prostředí je modernizované tak, aby splňovalo ty nejnáročnější požadavky 
na pohodu zvířat (WELFARE). Velikost ustajovacích míst je více než dostačující. Na past- 
vinách z našich zvířat jsou jenom ovce, které jsou na farmě v Opatově a ve Štěměchách. 
U některých zvířat, například v Předíně, máme u krav stojících na sucho a u vysoko- 
březích jalovic stlané venkovní výběhy. V Předíně se zvířata u nás nepasou, jsou krmena 
jetelotravní senáží, luskoobilní směskou, senem, kukuřičnou siláží, obilním šrotem, sojovým 
a řepkovým šrotem a melasou.

Oblíbený je v dnešní době nákup výrobků (mléko, jogurty, kefíry apod.) přímo 
z farmy, podobně jako je tomu např. v Lesonicích. Počítá se v budoucnosti i s takovouto 
novinkou?

Nad tímto se již delší dobu zamýšlím. Dříve družstvo provozovalo mlékárnu. Je obrovská 
škoda, že se ji nepodařilo udržet. V dnešní době je to všechno o penězích. Snažíme se nej- 
prve postavit a zmodernizovat stáje i stavby, v nichž žijí zvířata, a zajistit bezpečný, kvalitní, 
čistotný provoz, potom můžeme přemýšlet i nad touto variantou. U brambor už tuto variantu 
provozujeme. Máme tři prodejny s prodejem brambor a zeleninou. Loupeme brambory a do-
dáváme je do nemocnic, restaurací, hotelů, jídelen… (kostičky do polívek, plátky, hranolky, 
dokonce i předváříme pro potřeby velkých jídelen). U mléčných výrobků zatím žádné varianty 
kromě prodeje mléka do mlékárny Jihlava nemáme. Třeba za pár let budeme mluvit jinak.

Zemědělství se dlouhodobě potýká s nedostatkem pracovníků. V čem se liší zaběhnutá 
představa o této profesi s realitou? 

V současné době se nejenom zemědělství potýká s nedostatkem pracovníků. Nedaří se nám 
vychovat si mladé perspektivní zaměstnance hned ze škol. Nechci říkat, zda je to chyba nás 
zaměstnavatelů, škol, nebo kombinace obojího. K nám chodí na praxe studenti z třebíčské 
zemědělské školy, a když vidím u některých ten nezájem, tak si říkám, kde je chyba, zda má 
cenu se vůbec o něco pokoušet. V zemědělství je to těžší ještě v tom, že jsme závislí na cenách 
komodit. Každý si přejeme vydělávat co nejvíc, ale jestliže je cena obilovin 400,–/q, mléko 
11,–/l a brambory 10,–/kg, tak to bohužel není k vyskakovaní. Já to vždycky přirovnávám 
k ceně mléka. Mlékárna nám dá 11 Kč za litr, přitom surovinu naředí a při další výrobě 
(smetana, ...) tento jeden litr zhodnotí několikrát. V tomto je to těžké, zvláště když nám stát 
hází klacky pod nohy. Ale to si nechci stěžovat, je to pouze jeden z příkladů, proč se nám 
moc nedaří nalákat mladé do zemědělství.

Poděkování obci Předín
Dovolte mi nejen jménem svým, ale i jménem představenstva ZVOZD „HORÁCKO“ 

družstvo poděkovat obci Předín, hlavně bývalému starostovi panu Arnoštu Urbánkovi, 
současnému vedení obce v čele se Zdeňkem Skálou za pomoc a trpělivost při realizaci této 
moderní a krásné farmy. Velice si vážíme vašeho přístupu. Ještě jednou děkujeme.

Předseda představenstva ZVOZD „HORÁCKO“ družstvo Opatov
            Pavel Kovář
Panu Kováři do budoucna přejeme, aby dokončení revitalizace družstva probíhalo hladce 

a bez komplikací.
 Štěpánka Cejpková
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Mateřská škola
Na konci června jsme se rozloučily s dětmi, které odešly do základní školy, a začaly 

prázdniny. 
V době letních prázdnin proběhla v mateřské škole výmalba 1. třídy, výdejny stravy, šatny 

dětí a umývárny. Zároveň byly provedeny nezbytné drobné opravy. 
Ve školním roce 2024/2025 je do naší mateřské školy zapsáno 38 dětí. Děti jsou rozděleny 

do dvou tříd podle věku. V první třídě – mladšáků – je 19 dětí. Starají se o ně paní učitelky 
Jana Málková a Ivana Navrátilová. Ve druhé třídě – staršáků – je také 19 dětí a pečují o ně 
paní učitelky Miroslava Průšová a Hana Dutková.

Téma ŠVP na tento školní rok je Třída plná barev – těšíme se na nové kamarády, na spo-
lečné poznávání, učení a objevování. Budeme rozvíjet sebeobsluhu dětí. Zkusíme se naučit 

respektovat druhé, osvojíme si kompetence k řešení problémů, budeme pracovat s pravidly 
chování v mateřské škole, rozvíjet komunikační a prosociální dovednosti. Povedeme děti 
k lásce k přírodě a citlivému přístupu k živým bytostem.   

A na co se ještě těšíme? 
Na divadla, vycházky do lesa, k rybníku Vidláku, do Štěměch na Vrchy, po Předíně. Taky 

na výlety do herních center, exkurze i přednášky a na výlety někam za zvířátky, k hasičům, 
do ZOO. Budeme pokračovat ve spolupráci se základní školou – společné vlastivědné a pří-
rodovědné vycházky, tělovýchovné aktivity, seznamování se s prostředím a zaměstnanci ZŠ.   

Přejeme všem krásný podzim a zdravíme z mateřské školky.
 Kolektiv MŠ Předín
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Horácké divadlo Jihlava – sezona 2024/2025
Divadelní prázdniny vedení Horáckého divadla již tradičně využilo k revitalizaci budov.
Jednou z nejvýznamnějších změn bylo vybudování tří bezbariérových lóží v prvním patře 

Velké scény, v nichž diváci s invalidním vozíkem budou moci využít devět míst. Na Velké 
scéně proběhla výměna koberců a zmodernizování foyer.

Oficiální zahájení nové divadelní sezony s podtitulem „Adaptuj se“ proběhlo tradičně 
s první premiérou sezony 14. září 2024. Zahájení předcházel program už od 16 hodin, před 
divadlem hrála živá hudba a probíhalo živé vysílání HitRádia Vysočina. Samotnou akci 
zahájilo taneční vystoupení skupiny Nart dance school. Uvnitř divadla čekal návštěvníky 
program s názvem „zaHRAj si 85. divadelní sezonu“, v němž se divadlo na pár hodin promě-
nilo ve speciální kasino, v němž se pouze vyhrává. Od 19 hodin se na Velké scéně odehrála 
první premiéra 85. sezony, divadelní adaptace Steinbeckova románu Hrozny hněvu, který 
do jevištní podoby převedl hostující režisér Ondřej Štefaňák.

Kromě tohoto románu se můžeme těšit na ledově mrazivou komedii o Jihlavském 
hokejovém klubu s názvem Dukla, na komedii podle skutečné současnosti Nikdy jsem 
nebyla tak šťastná (jako když jsem tolik utrácela), z klasiky uvidíme tragédii o touze po 
poznání Faust a jako poslední titul 85. sezony uvede soubor legendární westernovou pa-
rodii Limonádový Joe.

Čeká nás tedy sezona plná změn a krásných představení, máme se na co těšit 

Pokud by měl někdo zájem rozšířit řady předplatitelů, neváhejte mě kontaktovat na tel: 
737 631 225, ráda vám poskytnu informace o předplatném.

 Lenka Hekrlová

Farnost Předín
Od poloviny prázdnin působí v naší farnosti nový farář Lukáš Zaraś, původem z Polska. 

Chviličku asi potrvá, než se u nás rozkouká a se všemi a se vším se seznámí. 
Níže by se vám rád představil. 

Každý, s kým jsem měl možnost mluvit nebo kdo mě slyšel v kostele, už ví, že jsem 
cizinec. Je to dobře slyšet díky mé ne moc dobré češtině, kterou se stále učím. Ti, kdo mě 
neznají, se často ptají, jestli jsem z Ukrajiny. Ne, ale velmi blízko, jsme sousedé, pocházím 
totiž z Polska. Narodil jsem se a vyrostl na jihu Polska v hlavním městě oblasti Podhala 
nedaleko Krakova. Jsem nejstarší ze tří sourozenců. Maminka mi zemřela před 7 lety, bratr 
se svojí rodinou žije a pracuje v Krakově, tatínek a sestra zůstávají v rodném městě. Tam 
jsem chodil do školy, ministroval, dělal lektora. Byl jsem tam i členem lidového souboru. 
Maturoval jsem na salesiánském gymnáziu. Studium jsem dokončil v Krakově.

Od představených v Polsku zazněl dotaz: „Zkusíš pracovat v ČR?“ Krátce jsem sloužil 
ve farnosti na jižní Moravě na hranicích se Slovenskem, kde byli pouze polští kněží. Zažil 
jsem kulturní a jazykový mix mezi Čechy, Slováky a Poláky. Pak jsem dostal možnost sloužit 
v brněnské farnosti mezi Čechy. Nyní se objevila potřeba vykonávat službu v místní farnosti. 
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Od začátku srpna zde sloužím. Je to pro mě další nová zkušenost, protože jsem Vysočinu 
předtím neznal, a mám z toho velkou radost, že jsem tady. Doufám také, že s vaší pomocí 
udělám v češtině ještě rychlejší pokrok.

                                                                  Lukáš Zaraś, administrátor farnosti

Oblastní charita Třebíč
Paprsek naděje

Josef nevycházel z domu po celých šest let.
Představa, že opustí dům, v něm vyvolávala paniku, strach a úzkost. Žil 

v nevhodných podmínkách, neupravený, neostříhaný, non-stop v pyžamu 
a nebral léky. První pomocnou ruku mu podala primářka MUDr. Benešová, která ho pomohla 
stabilizovat a zprostředkovala mu naši službu.

Byl si dobře vědom svých omezení a moc si přál věci po malých krůčcích řešit. Sám na 
to ale nebyl připraven.

S naší pomocí se postupně odhodlal k vystoupení z komfortní zóny, nejdříve před dům, 
následně k posezení na lavičce, až k procházkám v okolí. Začal o sebe víc pečovat a i přes 
těžkosti přinášející jeho onemocnění snaží se být otevřenější výzvám a okolnímu světu. Dnes 
má již vyřízený občanský průkaz, je registrován na úřadu práce a byla mu přiznána invalidita. 
Společně zvažujeme také jeho budoucí zařazení do pracovního života. 

Kontakt:
Gen. Sochora 705 (budova č. 2)
674 01 Třebíč
Tiché náměstí 4, 674 01 Třebíč
telefon: 568 420 200
e-mail: paprsek@trebic.charita.cz
Ambulantní forma služby: Po‒Pá 8:00 ‒ 16:00
Terénní forma služby:   Po‒Čt 8:00 ‒ 16:00, Pá 8:00 ‒ 14:00
Pobytová forma služby:  ubytování (nepřetržitě)
Ostatní činnosti:   Po‒Pá 8:00 ‒ 16:00

Miluše Vybíralová

Loučení s prázdninami
Dne 31. srpna se opět konalo Loučení s prázdninami v areálu U Strhánky. Letos bylo pro 

děti připraveno 9 stanovišť (úkolů), které prověřily schopnosti a dovednosti malých farmářů 
a farmářek. Na začátku každý obdržel kartičku ve tvaru traktoru a do něho dostal za splnění 
úkolu razítko. Na prvním stanovišti musely děti zdolat slalom na dřevěném koníkovi. Násle-
dovalo stanoviště, kde si malí farmáři vyzkoušeli česání jablek a hrušek ze stromu pomocí 
žebříku. Dále pokračovali poznávat zvířátka a jejich stín, větší děti pojmenovávaly mláďata 
zvířátek. Na čtvrtém stanovišti si holky a kluci zkusili donést vajíčko na lžičce do ošatky. Pak 
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museli přiřadit a určit domeček zvířátka pomocí 
jednoduché skládačky. Šesté stanoviště procvi-
čilo děti v obratnosti s hráběmi při obracení 
sena. Následovalo sklízení úrody, kde si malí 
farmáři vyzkoušeli jízdu na malém traktůrku 
nebo s kotoučem, kam naložili dýni, cuketu, 
mrkev a další. Dvě poslední stanoviště se nesla 
v duchu vyrábění. Nejdříve si děti pomocí PET 
lahve, slámy, barev na sklo, provázku a pytloviny 
vyrobily strašáka. Poté pokračovaly na poslední 
stanoviště, kde si na barevný papír pomocí kor-
kového špuntu a bílé tempery udělaly ovečku. 

V cíli na kluky a holčičky čekala bohatá 
odměna v podobě magnetky s motivem far-
máře, jogurtový dezert, ovoce, drobná sladkost 
a poukázka na malování na obličej. Dále mohli 
dospělí i děti ochutnat trdelník, výrobky od 
Sýrárna Danka. Další novinkou byla možnost 
zakoupení si točené zmrzliny nebo ledové tříště. 
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Pak následovalo kácení máje, tematické letní kino s názvem Slepičí úlet – Zrození nuget 
a volná zábava. Letošní ročník byl obzvláště vydařený, což se týkalo účasti i počasí. 

Na závěr bych chtěla poděkovat všem, kteří se na zajištění této akce každý rok podílejí, 
jdou do všeho s vervou a chutí. Vám všem patří velké DÍKY.

Za realizační tým Ivana Navrátilová

Komunitní škola Předín
NABÍDKA KURZŮ PRO ŠKOLNÍ ROK 2024/2025
Kurz keramiky 
(1 lekce 120 min) – cena 100 Kč/1 lekci 
Kurzy budou probíhat v keramické dílně ZŠ 1x za 14 dnů, vždy v úterý od 17:00 – 19:00 ho- 
din. Zahájení kurzu 01.10.2024. Na tento kurz je nutné se přihlásit buď na e-mail:  
ou.predin@predin.cz nebo telefonicky 568 884 377. Kapacita kurzu je omezena. 

Cvičení pro děti ve věku 6‒12 let
Cvičení se bude konat vždy v pondělí na víceúčelovém hřišti u školy nebo v přísálí KD 
17:40 – 18:30.

Cvičení pro ženy a dívky – pilates 
Cvičení se bude konat vždy v pondělí v přísálí KD 19:00 – 20:00. 

Smíšený kruhový trénink
(pro děti, ženy i muže všech věkových kategorií)
Cvičení se bude konat vždy ve čtvrtek v přísálí KD 17:50 – 18:50. 

Cvičení pro ženy a dívky – kardio 
Cvičení se bude konat vždy ve čtvrtek v přísálí KD 19:00 – 20:00. 

S SEBOU: sportovní obuv, pohodlné oblečení, ručník, karimatku, pití a dobrou náladu
KONTAKT: Vlasta Dočkalová, 737 362 071
CENA: 30,– Kč

Dále připravujeme:
–  11.10.2024 vaření – nejoblíbenější recepty
–  23.10.2024 a 11.12.2024 tvoření s láskou v KD
–  29.11.2024 adventní tvoření 

Pokud máte nějaký nápad na nový kurz, který by se mohl realizovat, tak nás prosím 
kontaktujte: ou.predin@predin.cz nebo tel.: 728 135 342.

 Eva Boudová
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Cvičení s Vlastičkou
Cvičení pro děti
Vliv sportu a pohybových aktivit na 
zdraví dítěte:
– zlepšení imunity 
– zlepšení zdraví 
 (je-li pro dítě pohyb vhodný)
– vytrvalost
– síla
– kondice
– pevné a pružné kosti
– kvalitnější spánek
– regulace hmotnosti

Co je kruhový trénink
Komplexní cvičení opakování, střídání cviků na dolní, střední i horní část těla, žádné pauzy, 

ale od začátku až do konce cvičení naplno a posouvání vašich možností a limitů – přesně to 
je „kruháč“. Vyrazit na něj mohou všichni bez rozdílu kondice, věku nebo váhy, hodí se pro 
úplné začátečníky i pokročilé cvičence.

Mezi účinky kruhového tréninku se dá zařadit rozvoj tělesné zdatnosti, funkční síly, 
výbušnosti, silově-vytrvalostních schopností, aerobní vytrvalosti, motorických schopností, 
posílení svalů hlubokého stabilizačního systému tzv. Core.

Výhody kardio cvičení, které vás přesvědčí
Zlepšuje prokrvení těla – nárůst tepové frekvence zvyšuje proudění krve v těle, čímž se ke 

svalům snáze dostane potřebná výživa. Vyplavuje endorfiny – endorfiny vyplavené fyzickou 
aktivitou uvolňují napětí a zmírňují stres. Není tedy divu, že se budete po cvičení cítit lépe.

Proč cvičit Pilates
Zvýšení flexibility, rozvoj základní síly, zpevnění středu těla ‒ to je jen hrstka benefitů, 

které cvičení pilates přináší. Kromě toho také zlepšuje držení těla a zvyšuje energii. Za 
zmínku stojí i fakt, že pilates a hubnutí jdou ruku v ruce.

 Vlasta Dočkalová

Nákazy volně žijících zvířat s možností přenosu
na domácí zvířata či člověka – 2. část

V minulém čísle tohoto zpravodaje jsme si přiblížili dvě významné nákazy volně žijících 
zvířat, konkrétně africký mor prasat a ptačí chřipku. Dnes se zaměříme na další onemocnění, 
která mohou představovat zdravotní riziko pro domácí či hospodářská zvířata, případně člověka. 

Prvním z nich je onemocnění velmi závažné pro psy, a tím je Aujezskyho choroba, 
známá také jako pseudovzteklina. Jedná se o vysoce infekční virové onemocnění, jehož 



 26

přirozeným hostitelem a rezervoárem jsou prasata. Dále byla infekce popsána u řady dalších 
zvířat. U prasat se onemocnění projevuje reprodukčními problémy, u selat pak vysokou 
úmrtností, nervovými a respiračními obtížemi. U ostatních vnímavých zvířat (přežvýkavců, 
šelem a hlodavců) obvykle končí úhynem. U psů se objevují příznaky jako nervozita, úz-
kost, změny v chování, dochází k obtížím s koordinací pohybů, zvracení, nadměrné slinění, 
paralýza, křeče a velmi silné svědění. Úmrtí nastává obvykle během 1‒2 týdnů od prvních 
klinických příznaků. Virus se přenáší kontaktem s infikovanými zvířaty, zejména prasaty, 
nebo jejich sekrety. Psi se mohou nakazit také konzumací infikovaného syrového masa či 
vnitřnostmi. Bohužel dosud neexistuje specifická léčba a z tohoto důvodu je klíčová prevence, 
která spočívá v omezení kontaktu mezi domácími psy a potenciálně infikovanými zvířaty. 
V současné době není dostupná vakcína pro vakcinaci psů. Při použití vakcíny určené pro 
prasata může být vyvolána silná postvakcinační reakce vedoucí až k úhynu psa. Nejvíce 
ohroženou skupinou jsou lovečtí psi, kterým je umožněn přímý kontakt s ulovenou černou 
zvěří. Na Vysočině byla aujeszkyho choroba prokázána v roce 2021 v okrese Havlíčkův 
Brod právě u loveckého psa.

Po pseudovzteklině stojí za zmínku další velmi nebezpečná virová nákaza, a tou je vztekli-
na. Toto onemocnění postihuje centrální nervový systém a nejčastěji je přenášeno slinami při 
pokousání zvířetem. U postižených 
zvířat dochází k prudkým změnám 
chování, mohou se jevit rozrušeně 
či agresivně. U člověka mohou být 
příznaky vztekliny zpočátku jako 
bolesti hlavy, horečka, brnění nebo 
zhoršení citlivosti v místě pokousání. 
V pokročilém stádiu dochází u lidí 
i zvířat k paralýze, kómatu či do-
konce k úmrtí. Díky orální vakcinaci 
lišek v 90. letech došlo k výraznému 
poklesu počtu pozitivních nálezů na 
našem území. Byť je Česká republika 
od roku 2003 považována za zemi vztekliny prostou, a to z důvodu že se tato nákaza u te-
restriálních obratlovců nevyskytuje, přesto se s ní na našem území můžeme setkat. Jak je 
to možné? Občasné záchyty vztekliny na našem území bývají diagnostikovány u netopýrů, 
nicméně se jedná o odlišnou variantu viru s označením EBLV1 případně EBLV 2, nikoliv 
RABV. V několika evropských zemích jsou stále hlášeny případy vztekliny u šelem, například 
u našich sousedů v Polsku, dále pak v Maďarsku, Rumunsku, Francii, Moldavsku a nejvyšší 
záchyty hlásí Turecko. Ze zákona je každý chovatel povinen nechat očkovat svého psa proti 
vzteklině ve věku od 3 do 6 měsíců a nadále toto očkování obnovovat dle použité vakcíny, 
zpravidla však jednou za rok.

Na další zajímavosti o onemocněních přenášených z volně žijících zvířat na domácí zvířata 
či člověka se můžete těšit zase příště.

 Jana Ježková 
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Co všechno odnesl čas
Dne 29. září 1952 zrána přijely dva traktory s nářadím, aby rozoraly meze na „Dílech na 

hadí hoře“. Co se zdálo fantazií před pár lety, stává se skutkem. Sedláci, kteří dědili pozemky 
jedno pokolení po druhém, dávali pozor, aby jim soused do meze nezavrtal, aby jim hroudy 
neubral, musí se bezmocně dívat, jak traktor zapukal, zabral a již se meze drobily a obra-
cely. Přihlíželi jsme počátku práce tak neobvyklé, žádná veselost ani muzika u nás nebyla. 
My, kteří jsme mívali živnosti, dělníci nebo jiní, kteří si pole koupili, lehčeji své vlastnictví 
oželeli, jak rození sedláci, ti byli na své lány hrdi a na nás se dívali nevraživě a dávají nám 
za vinu, že my jsme příčinou dnešního konání, poněvadž nám nebylo pole jedinou obživou. 
Několik větších zemědělců pochopilo dobu a jsou již v družstvě, ale ti druzí přihlíží zamra-
čeni a odchází a myslí si své.

Ve dnech 14.–15. února 1953 zasedal v Praze 1. celostátní sjezd JZD. Byly schváleny 
stanovy pro družstva, dle kterých se bude hospodařit v celé republice. Vláda tyto stanovy 
schválila a budou uvedeny v úředním listě. Po několika komisích a poradách se uznalo, že 
z Komárkovy stodoly bude pěkný kravín, plány byly schváleny a ihned se 26. března s adap-
tací začalo. Každý večer hlásí předseda rozhlasem jakou práci má kdo nastoupit a často i za 
poledne jmenuje pracovníky, kam mají jít do práce. Je to často dlouhá řada jmen, to by ne-
muselo být, kdyby byly stanoveny čety pracovníků, no snad k tomu taky dojde. V kravíně se 
pilně pokračuje ve stavbě. Obec upravuje obecní dům, aby v něm mělo i JZD svou kancelář, 
upravuje zasedací síň pro plenární schůze všech korporací. Pošmistr se musel ubytovat na 
Oboře, neboť jeho byt v domě byl zrušen. V kravíně se pilně pracuje, proveden svod dobytka, 
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studně se již tarasí. V srpnu se stavba kravína dokončuje, je určen svod dojnic, ale je potřeba 
určit, kdo bude krmit a dojit. Ve schůzi bylo jednání zdlouhavé, ženy jako by se té práce 
bály dojit 8–10 krav. Mezi jednáním bylo žertů a smíchu, jedna pobízela druhou, kterási 
mínila, že by taky mohl dojit předseda a účetní, když to doma dělají, ti se jen učuřili a taky 
se zasmáli. Svod dojnic byl proveden 29. srpna. Do té doby krmili členové doma, rádi se té 
starosti zbavili. Jako první přivedl krávu Krutiš, druhý Jeřábek a tak jeden za druhým vedl 
krávu rovnou z váhy do stáje. Kravín byl jako vyžehlený, seno ve žlabech připravené a tak 
se svedlo 60 dojnic, ostatních deset bude svedeno s mladým dobytkem, pro který upravují 
stáje u Komárků, u Krutišů a na Oboře u Obůrků. Mladého dobytka je přes 50 kusů. Nerad 
se mnohý loučil se svým statkem, ale když jsme se do toho dali, tak aby to šlo. Okolí naší 
obce se změnilo, velké lány se zelenají osením.

 Lenka Pokorná, kronikářka

Zasedání zastupitelstva obce a rady obce
Každoročně přinášíme v tomto podzimním čísle přehled účasti vámi zvolených zastupitelů 

obce na jejich zasedání. Zastupitelstvo obce svolává starosta a schází se dle potřeby, nejméně 
však 1x za 3 měsíce (dáno zákonem).

Zastupitelstvo obce bylo svoláno celkem 5x.

Zasedání zastupitelstva obce jsou veřejnosti přístupná a každý z přítomných má možnost 
se k projednávaným bodům vyjádřit. O termínu konání a čase zasedání informujeme obča-
ny uveřejněním pozvánky na úřední desce, elektronické úřední desce a v mobilní aplikaci 
V OBRAZE.

Pravidelně 1x za 14 dní se schází rada obce, která se sešla 25x. 
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Novinky od hasičů
JPO Předín

Z azylu v areálu předínského družstva vyjížděla naše jednotka prozatím (stav k 31.08.) 
k 16 mimořádným událostem. Zatímco na jaře to byly hned čtyři požáry, přes léto jsme 
u žádného ohně zasahovat nemuseli a jednalo se hlavně o technické pomoci, kdy jsme pře-
vážně likvidovali obtížný hmyz.

19.08.2024 
19:03

TECHNICKÁ 
POMOC

LIKVIDACE 
OBTÍŽNÉHO 
HMYZU

Opatov Odstranění obtížného 
hmyzu.

15.08.2024 
19:42

TECHNICKÁ 
POMOC

LIKVIDACE 
OBTÍŽNÉHO 
HMYZU

Opatov Odstranění obtížného 
hmyzu.

04.08.2024 
15:20

TECHNICKÁ 
POMOC

LIKVIDACE 
OBTÍŽNÉHO 
HMYZU

Štěměchy Odstranění obtížného 
hmyzu.

30.07.2024 
20:09

TECHNICKÁ 
POMOC

LIKVIDACE 
OBTÍŽNÉHO 
HMYZU

Lesná Odstranění obtížného 
hmyzu.

27.07.2024 
15:23

TECHNICKÁ 
POMOC

ODSTRANĚNÍ 
NEBEZPEČ-
NÝCH STAVŮ

Dašov Dovoz vody.

24.07.2024 
19:50

TECHNICKÁ 
POMOC

LIKVIDACE 
OBTÍŽNÉHO 
HMYZU

Štěměchy Odstranění obtížného 
hmyzu.

16.07.2024 
19:26

TECHNICKÁ 
POMOC

LIKVIDACE 
OBTÍŽNÉHO 
HMYZU

Opatov Odstranění obtížného 
hmyzu.

16.07.2024 
19:08

TECHNICKÁ 
POMOC

LIKVIDACE 
OBTÍŽNÉHO 
HMYZU

Předín Odstranění obtížného 
hmyzu.

03.07.2024 
18:00

TECHNICKÁ 
POMOC

LIKVIDACE 
OBTÍŽNÉHO 
HMYZU

Štěměchy Odstranění obtížného 
hmyzu.

24.06.2024 
19:34

TECHNICKÁ 
POMOC

LIKVIDACE 
OBTÍŽNÉHO 
HMYZU

Předín Likvidace 
nebezpečného hmyzu.
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18.06.2024 
20:01

TECHNICKÁ 
POMOC

LIKVIDACE 
OBTÍŽNÉHO 
HMYZU

Předín Odstranění obtížného 
hmyzu.

11.06.2024 
19:01

TECHNICKÁ 
POMOC

LIKVIDACE 
OBTÍŽNÉHO 
HMYZU

Opatov Likvidace obtížného 
hmyzu.

14.05.2024 
14:36 POŽÁR NÍZKÉ 

BUDOVY Rozseč Požár teletníku.

27.04.2024 
14:27 POŽÁR LESNÍ 

POROST Stařeč Požár lesa.

06.04.2024 
15:30 POŽÁR ODPAD, 

OSTATNÍ Opatov Ohlášen požár odpadu.

11.01.2024 
5:41 POŽÁR NÍZKÉ 

BUDOVY Štěměchy Požár sazí v komíně.

SDH Předín

Činnost sboru je soustředěna především na práci s dětmi a pořádání sportovních 
a kulturně-společenských akcí, kdy díky zisku z části kulturní jsme schopni financovat 
část sportovní. A protože přes léto hlavně sportujeme, přes zimu se vám budeme snažit 
nabídnout i nějakou tu kulturu.

Kromě každoroční zábavy s vynikající kapelou The FEET – 19.10.2024 – jsme si pro 
letošní podzim připravili ještě jednu lahůdku. Poté, co na jaře letošní roku ohlásila občasný 
návrat na pódia skupina NATUTY v čele se Zbyňkem Bazalou, bylo jasno, že po více než 
třinácti dlouhých letech musí přijet právě k nám. Slovo dalo slovo, pár hodin se telefonovalo  
a 15.11.2024 vás zveme na „předínský minifest“.

Další potvrzenou kapelou je Extáze – skupina, která již pravidelně nevystupuje, ale 
pozvánka do Předína chlapce přiměla oprášit nástroje a zavzpomínat na časy minulé, kdy 
trávili na našem pódiu nejeden večer. 

Do třetice další parta, která se už dávno zřekla pravidelného vystupování, je BAGR, 
a to se sestavou z roku 2012 v čele s Lubošem Syrovým.  

V současné době intenzivně jednáme o technickém zajištění a formátu večera, kdy 
s největší pravděpodobností přibude ještě jeden host.

Výtěžek nejen z těchto akcí plánujeme použít na vybavení klubovny, kuchyňky 
a ostatních prostor sboru v nové zbrojnici. Takže přijďte, pobavte se a podpoříte tím 
dobrou věc 

No a samozřejmě se těšte na 01.02.2025 ‒ Ples s kapelou Kalybr a předtančením žáků 
naší školy.

 Vlastimil Hons 
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Mladí hasiči

Předín reprezentují na různých soutěžích 
mladých hasičů čtyři družstva: dva týmy mlad-
ších dětí do jedenácti let a dva týmy starších 
dětí do patnácti let. Velkým úspěchem byla 
díky loňskému postupu z okresního a následně 
krajského kola dubnová účast starších dětí na 
republikovém závodě v požární brannosti. 
Závodu se zúčastnilo družstvo ve složení Da-
niel Suchý, Klára Křenová, Veronika a Natálie 
Krejčí, Jan Jeřábek a jako náhradnice Adéla 
Andělová. Mezi třemi desítkami konkurentů 
z celé republiky jsme skončili na devatenáctém 
místě. Škoda nevydařené střelby ze vzduchov-
ky, protože dalších sedm disciplín, z nichž se 
závod skládá, jsme zvládli perfektně.

Podmínkou účasti na tomto závodě je také 
vedení hasičské kroniky, do které je třeba 
zaznamenávat celoroční činnost a plnění 
úkolů z různých okruhů. Jelikož s mladými 
hasiči provádíme spoustu akcí a děti poctivě 
do kroniky přispívají, nemá Jakub Ozorák, který kroniku kontroluje, potíže najít dostatek 
zápisů splňujících požadavky soutěže. V letošním roce jistě využije zápisky dětí, například 
o jejich novém rekordu v požárním útoku:

Soutěž v Lipníku (Veronika)
Jednoho dne jsme jeli do Lipníka na soutěž. Všichni jsme se těšili na výborný těstovinový 

salát. Potom nám trenéři řekli, že už běžíme, tak jsme se převlékli a šli na start. Rozhodčí 
odstartoval a my jsme běželi, jak nejrychleji jsme uměli. Oba terče jsme srazili, podívali se 
na časomíru a bylo tam: P-13:13, L-13:30. Měli jsme velkou radost. Soutěž jsme vyhráli 
a jako cenu jsme dostali medovník.

…anebo zápis o soutěži pořádané naším sborem v Předíně:

Soutěž v požárním útoku v Předíně (Honza)
Jeden krásný den se u nás v Předíně konala hasičská soutěž. Sešli jsme se ještě před 

začátkem, abychom vše připravili. Soutěž začala a vyběhlo první družstvo, druhé družstvo 
a třetí, a najednou jsme běželi my. Útok nebyl úplně nejlepší. Za nás běželo ještě i naše 
béčko, které dalo podobný čas. Když byl nástup, přemluvili jsme trenéry, aby ceny rozdá-
vali rychle, protože dlouhý nástup nikoho nebaví. Soutěž skončila a my začali pomalu vše 
uklízet. Celý den jsme si užili.

Zápisky z týdenního pobytu na letním táboře by se do zpravodaje nevešly, tak už jen dvě 
informace o hře Plamen a okresní soutěži v požárním útoku.
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Po dlouhých 25 letech se letos podařilo mladým hasičům z Předína ve hře Plamen (různé 
štafetové běhy + požární útok) dosáhnout v okresním kole na stupně vítězů a obsadit bron-
zovou příčku.

Aktuální podzimní zápolení v okresní soutěži mladých hasičů v požárním útoku je před 
posledními třemi koly velmi napínavé. Naše dvě mladší družstva jsou z 37 týmů zatím na 
šestém a dvacátém místě. Starší družstva pak z 35 týmů na pátém a šestnáctém místě.

 Jiří Ozorák

Nový školní rok je v plném proudu,
ale pojďme se ještě ohlédnout za tím uplynulým

V posledním čísle obecního zpravodaje jsme vás informovali o přípravách našich devá-
ťáků na přijímací zkoušky na střední školy. Máme velkou radost, že všichni naši žáci opět 
uspěli a byli přijati na školy, které si vybrali. Přejeme jim mnoho úspěchů v dalším studiu 
a věříme, že je naše škola dobře připravila na výzvy, které je čekají.

V dubnu se také konal zápis do první třídy. Bylo přijato šest nových prvňáčků – čtyři 
chlapci z Předína a dvě děvčata z Chlístova.

Naše škola se aktivně stará o životní prostředí. V rámci akce Čistá Vysočina jsme společně 
vyčistili okolí Předína od odpadků a od věcí, co do přírody nepatří. Novým prvkem se nyní 
může pyšnit i školní zahrada. S pomocí našich žáků, kteří přiložili ruku k dílu i o prázdninách, 
se zde podařilo vybudovat malebné jezírko. 

Třeťáci a čtvrťáci úspěšně absolvovali plavecký výcvik. Na konci dubna žáci napříč ročníky 
zápolili ve skoku vysokém, a to v soutěži Předínská laťka. Děti z prvního ročníku předvedly 
na Den slabikáře svým rodičům, jak se naučily krásně číst. Velmi vydařenou akcí byl Jarní 
koncert nejen pro maminky, který proběhl v květnu v prostorách školy. Kdo navštívil Noc 
kostelů, mohl slyšet vystoupení našich školních zpěváků v předínském kostele sv. Václava. 

Závěr školního roku byl ve znamení zasloužených výletů. Žáci prvního stupně navštívili 
jeskyně na Macoše, prvňáčci si zase užili zábavu v Labyrintu v Třebíči. Některé ročníky 
využily možnost přespat ve škole, šesťáci podnikli výpravu po České Kanadě, žáci ze sedmé 
a osmé třídy se vydali na Řásnou u Telče a deváťáci si užili adrenalin v Jumpparku v Brně. 
Na konci školního roku vyrazili žáci druhého stupně na týdenní výlet do Itálie, kde obdivovali 
památky v Pise, Římě a ve Vatikánu, ale také se i vykoupali v moři.

V úplném závěru školního roku deváťáci prezentovali své závěrečné ročníkové práce. 
Předposlední den školy pak byli tito žáci odpoledne slavnostně vyřazeni na školní zahradě.

O prázdninách také proběhlo několik důležitých oprav v naší škole. Byla vyměněna téměř 
polovina letitých radiátorů, přičemž dokončení této rekonstrukce je naplánováno na příští 
letní prázdniny. Školní družina se dočkala nové podlahy, koberce a výmalby. Vymalovány 
byly také třída v mateřské škole a jedna třída prvního stupně, kam byl rovněž pořízen nový 
nábytek. Celá škola také prošla generálním úklidem, aby bylo vše připraveno na začátek 
nového školního roku.

Nový školní rok 2024/2025 byl slavnostně zahájen v pondělí 02.09.2024, do školních 
lavic usedlo celkem 104 dětí.
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A co nás čeká v následujících měsících? V pátek 15.11.2024 se opět uskuteční Lampionový 
průvod. V letošním školním roce si také připomínáme 115. výročí otevření naší školy. Při 
této příležitosti proběhne na jaře Den otevřených dveří, o přesném datu vás budeme včas 
informovat.

Sledujte naše webové stránky a facebookovou stránku školy, kde se dozvíte všechny 
aktuální informace o našich akcích a událostech.

Přejeme všem úspěšný školní rok!!!
 Josef Herbrych

Knihovna Předín
Kvůli dlouhodobé nemoci bude do odvolání knihovna otevřena každé 

úterý v čase 14:00 – 15:30. 
Po dlouhé době se nám podařilo obnovit facebookové stránky. Budeme 

rády za jakékoli dotazy, zprávy, nápady, rezervace apod.
Pod článkem jsou nabídky Městské knihovny v Třebíči.
Rozloučíme se citátem:

„Kniha je film, který se odehrává v mysli čtenáře. Proto chodíme do kina a říkáme:  
‚Hm, kniha je lepší.‘“ 

Paulo Coelho, brazilský textař a spisovatel, 1947
 Knihovna Předín
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KŘÍŽOVKA
V tomto čísle jsme se dozvěděli mnoho zajímavých informací o začátku i současnosti předínského zeměděl-

ského družstva, které právě prochází velkou revitalizací. Víme, kdy a kde se začalo stavět. Víme, kolik dobytka 
bylo ustájeno v prvních dnech provozu. Víme i, jak funguje provoz dnes. Rovněž víme, co už je nově opraveno či 
postaveno a co ještě zbývá. Víte ale, kdo byl prvním předsedou tehdejšího JZD?





I VY SE MŮŽETE PODÍLET NA TVORBĚ A OBSAHU 
PŘEDÍNSKÉHO ZPRAVODAJE.

PIŠTE A POSÍLEJTE NÁM VAŠE KONSTRUKTIVNÍ 
PŘÍSPĚVKY, RÁDI JE UVEŘEJNÍME.

ou.predin@predin.cz
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